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وقتی انتخابات به توهم 
تبدیل می شود

جامعه شناس و فعال سیاسی 
اصلاح طلب اظهار کرد: می توان 
گفت رشد اقتصادی مثبت یک را 
به دو، سه و چهار تبدیل می کنیم 
و همچنین یک رقمی را به دو رقمی 
تبدیل می کنیم ولی اینکه تورم به 
صفر برسد؛ به نظر می رسد کسی 
که این ادعا را مطرح می کند خواب 
بوده و یک دفعه صبح از خواب بیدار 
شده است. تقی آزاد ارمکی تصریح 
کرد: مگر قرار نبود که همه چیز 
را گل و بلبل کنیم این سرنوشت 
امروز ماست اینها خیال پردازی 
است. فضای انتخاباتی وقتی با این 
آدم ها شروع می شود طبیعی است 
که به یک توهم تبدیل می شود و 
آنهایی که دستی بر آتش دارند، از 
نظام کارشناسی تبعیت و با افراد 
کارشناس کار می کنند و پیش 
می روند. سوم اینکه می دانند جایگاه 
اسلامی  نظام  در  رئیس جمهور 
چیست؟ هنوز ابهام است که چه 
کسی بیاید و چه کسی نیاید، نظریه 
نظارت استصوابی و شورای نگهبان 
و ضدیت با نیروهای اصلاح طلب 
و نقد اصولگرایی غیر توجیه همه 
موجب شده که ابهام در انتخابات 

مطرح شود. 

اولویت فعلی خرید 
واکسن است

رئیس دفتر رئیس جمهور گفت: 
وقتی واکسن کرونا وارد کشور شده 
بر اساس تصمیم گرفته شده از سوی 
ستاد ملی مقابله با کرونا باید در اختیار 
مردم قرار گیرد. محمود واعظی افزود: 
بر این اساس نخست کادر درمان باید از 
این واکسن استفاده کنند. افراد مسن و 
دارای بیماری های زمینه ای هم در گروه 
دوم اولویت تزریق واکسن قرار دارند. 
از آنجا که حجم واکسن های وارداتی 
تاکنون چندان بالا نبود نمی توانستیم 
روزانه اطلاع رسانی کنیم اما وقتی تعداد 
بیشتر شود مانند بقیه موارد روزانه 
اطلاع رسانی خواهد شد. اولویت نخست 
ما این است تا تولید داخلی انجام نشده، 
بتوانیم واکسن های مورد نیاز را با تایید 
وزارت بهداشت خریداری کنیم و تحویل 
وزارت بهداشت دهیم و این وزارتخانه 
هم واکسن ها را بر اساس همان جدول 
رایگان به مردم تزریق کند. در کنار این 
قضیه متوجه دو اتفاق شدیم، برخی 
در داخل می گویند که واکسن را در 
خیابان ناصرخسرو می خرند و از آن 
سو می گویند خانواده هایی به برخی از 
کشورها می روند و دو سه هفته می مانند 
تا واکسن بزند که این کار درستی 

نیست.

 غنی سازی 
بهینه شده است

نزد  ایران  دائم  نماینده  و  سفیر 
سازمان های بین المللی مستقر در وین 
گفت: در پرسشنامه اطلاعات طراحی 
که از سوی ایران به آژانس در هفته قبل 
ارائه شد نیز از قبل پیش بینی شده بود. 
کاظم غریب آبادی در جمع خبرنگاران 
اعلام کرد: در پرسشنامه آمده بود که 
غنی سازی ۶۰ درصدی ابتدا در دو زنجیره 
ماشین های آی آر شش و آی آر چهار به 
طور موازی انجام می شود و بعد از چند روز، 
دو زنجیره به یکدیگر متصل و اصطلاحا 
کوپل می گردند و در حالت جدید، زنجیره 
آی آر شش دارای خروجی محصول ۶۰ 
درصد شده و زنجیره آی آر چهار نیز به 
صورت تاندم به غنی سازی ۲۰ درصدی 
اختصاص می یابد. تا پیش از این، به هر 
دو زنجیره مواد تا ۵ درصد بطور جداگانه 
تزریق می شد و محصول ۶۰ درصد نیز از 
هر زنجیره جداگانه برداشت می شد، اما در 
روش جدید دو زنجیره به هم کوپل شده 
فقط با یک بار تزریق مواد تا ۵ درصد، دو 
محصول متفاوت ۶۰ و ۲۰ درصد برداشت 
می شود. از این طریق، عملیات غنی سازی 

به شدت بهینه تر شده است.

سـرمقــاله

تا جایی که می بینیم، مذاکرات ایران و غرب به خوبی پیش 
می رود اما جزئیات این فرآیند چندان شفاف نیست. این امر 
بسیار مهم است که ایران و ایالات متحده به وساطت سه کشور 
اروپایی به صورت غیر مستقیم با یکدیگر مذاکره کنند، زیرا دو 
طرف، خصوصا طرف ایرانی، حاضر به گفت وگوی مستقیم با 
یکدیگر نبودند. این فرمول را 1+4پیشنهاد کردند تا بن بست 
به وجود آمده در روابط دو کشور شکسته شود. با این رویکرد 
بود که گفت وگو میان ایران و ایالات متحده میسر شد. ایران و 
آمریکا درباره چگونه مذاکره کردن با یکدیگر بحث می کنند و 
سرنوشت برجام محور گفت وگو نیست. در مرحله ای که اکنون 
ما قرار داریم، تندرو ها، کندروها و میانه ها روهای ما همه باید 
صبور باشند. تمام گروه های داخل کشور با هر رویکردی باید 
ببینند چه حاصلی از این نشست های حاشیه ای به دست 
می آید، زیرا این گفت وگوها برای به دست آوردن حاصلی در 
مسیر گفت وگوی مستقیم انجام می گیرد. این گفت وگوها 
نمی تواند به ضرر کسی باشد و خیانت محسوب نمی شود. بر 
همین اساس همه گروه های داخلی باید شکیبایی پیشه کنند 
تا ببینیم در این مرحله از گفت وگو چه حاصلی برای طرفین 
به وجود خواهد آمد. البته ما نمی توانیم تندروهای آمریکایی، 
طرفداران ترامپ و طرفداران راس حزب جمهوری خواه 
تکلیف و توصیه کنیم تا حوصله به خرج بدهند اما می توانیم 
این توصیه را برای نیروهای داخل کشور مطرح کنیم. اولا 
توصیه می کنم نیروهای داخل کشور عجله نکرده و اجازه 
بدهند تا ببینیم این نشست ها به کجا ختم خواهد شد، زیرا 
این نشست ها، مذاکره برای سرنوشت برجام نیست، این 
نشست برای این است که ببینیم ایران و ایالات متحده آمریکا 
می توانند با یکدیگر بحث کنند؟ این نشست ها برای از بن بست 
خارج کردن مذاکرات اصلی است. دوما گذشته از اینکه آقایان 
باید حوصله داشته باشند، هر دو طرف تندروهای داخلی از 
هر دو جناح، باید دقت داشته باشند که این مذاکرات برای 
منافع حزبی کسی نیست. مذاکرات وین برای منافع کل ملت 
ایران است. به همین سبب طرفین باید صبر و حوصله داشته 
باشند و بعد اگر حرفی می زنند و اقدامی می کنند، بر اساس 
اطلاعات دقیق باشد، نه اینکه بر اساس منابع ناموثق از خیانت 
صحبت به میان بیاید. حرف غیرموثق نه دردی را از کشور دوا 
می کند و نه برای کسی مقبول واقع می شود. »می گویند...« و 
روایت هایی از این دست که منابع مشخصی ندارد، برای کسی 
مقبول نیست و باید اطلاعات دقیق وجود داشته باشد. باید 
بدانند که در خلال مذاکرات، چه ایران، چه آمریکا یا 4+1، 
دقیقا چه اقدامی انجام می دهند و صحبت از هرگونه خطا 
و بدعهدی در روند مذاکرات نباید بدون سند معتبر و دارای 
اعتبار مشخص مطرح شود. بر اساس تهمت، تخیل و تصور 
نمی توانیم سرنوشت مذاکرات بسیار حساس بین ایران و 

غرب را مخدوش کنیم.

مذاکرات وین برای منافع کل ایران است

پیروز مجتهدزاده
تحلیلگرمسائلبینالملل

یـــادداشت

بخشی از مساله اقناع افکار عمومی به انصافی که همه جناح ها 
و فعالان سیاسی در قضاوت مربوط به عملکرد خودشان و دیگران 
رعایت می کنند بازمی گردد. به هر حال علاوه بر اینکه نظام مستقر 
در کشور جمهوری است پسوند اسلامی نیز بر نظام داریم. بیشتر 
از ما انتظار رعایت اخلاق را دارند و بیشتر باید اخلاق سیاسی را 
رعایت کنیم، مردم بر اساس منافع ملی، امنیت ملی و حتی منافع 
جریان های سیاسی هم که شده به قضاوت عملکردها می نشستند. 
اگر امروز بخواهیم با فرافکنی با مسائل برخورد کنیم، زمان زیادی 
نخواهد گذشت که دوباره در انتخابات های دیگر به مردم برسیم و 
باز هم از آنها بخواهیم در انتخابات مشارکت کنند، چراکه چند 
سال دیگر دوباره انتخابات مجلس، ریاست جمهوری و... از راه 
خواهد رسید و باز به مردم نیاز داریم؛ لذا بهتر است که اصل انصاف 
و صداقت را رعایت کنیم. در مورد عملکرد دولت و اصلاح طلبان 
نیز اگر بخواهیم انصاف را رعایت کنیم، باید سهم اصلاح طلبان را 
در روی کار آمدن این دولت و عملکرد دولت به اندازه ای که هست 
و سهم واقعی محاسبه کنیم و کامیابی ها و ناکامی ها را به همان 
اندازه حساب کرده و به مردم اطلاع رسانی کنیم، اما انتظار می رود 
دیگران نیز همین کار را انجام دهند و منصفانه برخورد کنند. در 
بهار سال 97 ، زمانی که ترامپ از برجام خارج شده بود و نوسانات 
قیمت ارز اتفاق افتاده بود، مشاهده می شد که هرکس مسئولیت را 
به گردن دیگری می اندازد. در همان زمان به عنوان رئیس کمیسیون 
فرهنگی نامه ای به رئیس جمهور نوشتم و درخواست کردم کمیته 
حقیقت یاب تشکیل دهد و سهم عوامل مختلف را مشخص کند که 
مثلا چه مقدار سهم تحریم های ترامپ، دولت مستقر، اصلاح طلبان، 
مخالفان دولت  و بیماری زمینه ای اقتصاد کشور است. به هر حال 
این واقعیت ها باید برای مردم تبیین و بیان شود. در اینکه بالاخره 
اصلاح طلبان در حمایت از آقای روحانی و دولتش نقش داشتند، 
تردیدی نیست، اما آیا همه مسائل و مشکلات ناشی از این است که 
اصلاح طلبان از این دولت حمایت کردند. آیا بعد از حوادث تلخ سال 
88 اصلاح طلبان و اکثریت مردم راهی غیر از ائتلاف اصلاح طلبان 
با اصولگرایان معتدل داشتند؟ در آن شرایط برای برون رفت کشور 
از فشار آمریکایی ها و شورای امنیت سازمان ملل و حتی کشورهای 
که ادعای دوستی با ما داشتند، مثل روسیه و چین، اروپایی ها و نظام 
بین الملل آیا ما راهی غیر از این داشتیم که مسیر اعتدال و عقلانیت 
را روی ملت باز کنیم. آیا راه دیگری غیر از برجام وجود داشت که ما 
از خطر جنگ عبور کنیم؟ به هر حال یکی از گزینه های روی میز 
جنگ بود و ما با تدبیر و هدایت های رهبری توانستیم از این پیچ 
عبور کنیم. البته تجربه و سابقه عملکرد منتقدان دولت نیز روی میز 
است. آیا زمانی که دوستان دیگر قبل از این دولت مذاکره می کردند 
دستاوردی داشتند و اگر داشتند یک خط از دستاوردهایشان را روی 
کاغذ بنویسند و با برجام مقایسه کنند. سال ها رفت و آمد کردند، اما 
دستاوردی در حد یک سطر هم ندیدیم ولی در این مدت اتفاقاتی 

افتاده که برای کشور مفید بوده است.

مقایسه دستاوردهای منتقدان با برجام 

احمدمازنی
نمایندهمجلسدهم

 بحران کرونا و بهایی 
که مردم می پردازند 

 حمایت شایسته و کافی با حفظ حرمت انسانی 
از کسبه جز و کارگران فصلی و نیازمندان واقعی 
برای دو ماه پیش رو به عمل آید، هر چند از طرق 
دیگری هم می شود چنین حمایتی را بدون 
وابستگی به ارزعملیاتی کرد. 3- با اصلاح برخی 
از سیاست های مربوط به تامین و عرضه کالاهای 
اساسی و اعمال نظارت دولت و نهادهای ذیربط ، 
از شدت گرانی لحظه به لحظه ارزاق عمومی 
جلوگیری شود و گرانی های مربوط به دولت 
نظیر آب ، برق ، گاز، حمل ونقل عمومی و... تا 
سازماندهی وضعیت فراگیری کرونا متوقف شود. 
با عنایت به اینکه تورم نقطه به نقطه اعلام شده 
توسط مرکز آمار ایران برای فروردین سال های 
1399 تا 14۰۰ قریب به ۵۰ درصد، بهترین 
نشانه سختی معیشت برای اکثریت قریب به اتفاق 
مردم است. 4- با رسیدگی عاجل به وقایعی نظیر 
تخلف در اولویت تزریق واکسن کرونا و همچنین 
اعتراضات مالباختگان بورس ، بازنشستگان ، 
بیمه شدگان تامین اجتماعی ، استرس از مردم 
کم شود، به خصوص اینکه بسیاری از این قبیل 
صف ها و اعتراض ها ، فضای مناسبی را برای 
شیوع کرونا فراهم می سازد. ۵- هر گونه مراسم 
جمعی و حضوری مربوط به ماه مبارک رمضان و 
سایر مناسبت ها و از جمله زیارت اماکن متبرکه 
تا برگشت به وضعیت متعارف ممنوع و قاطعانه 
عملیاتی شود. ۶- نقش ازدحام در مترو و اتوبوس 
ها در کلان شهرها به عنوان یکی از مراکز اشاعه 
ویروس ، کمتر مورد توجه قرار گرفته است و بعضاً 
صحنه های نگران کننده ای از این قبیل وسایل 
ارتباطی منتشر می شود که می بایست به درستی 

مدیریت شود.
7- ضرورت دارد دولت در ماه های پایانی عمر 
سیاسی خود با بهره گیری از تمامی ظرفیت ها و 
مستقیماً تامین واکسن و انجام واکسیناسیون را 
به عنوان یک خواسته ملی و بر اساس اولویت های 
اعلام شده در صدر برنامه های خود قرار دهد و در 
حداقل زمان ، حداکثر مصونیت سازی را عملیات 
کرده و با هر گونه  قصور ، تخلف و سوداگری در 
این خصوص البته با همراهی قاطع قوه قضائیه 
برخورد کند. 8- مسئولان ارشد نظام ، وضعیت 
همه گیری کرونا بعد از برگذاری انتخابات اسفند 
1398 را به عنوان یک تجربه زیان بار در نظر گرفته 
و در انتخابات پیش رو ، حفظ جان و سلامت مردم را 
برای هر امر دیگری ارجح بدانند و تدابیر متناسب 
با شرایط را به دور از هر گونه سیاسی کاری اتخاذ 

و عملیاتی کنند.

سخن روز 

سپاه، قوی ترین پشتیبان مردم 
رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به سالروز 
تاسیس سپاه پاسداران در صفحه شخصی خود در 
توییتر نوشت: » سپاه پاسداران از زمان تأسیس در 
هر مشکلی از سیل و زلزله و بیماری تا جنگ افروزی 
و تهدیدهای بی امان دشمنان، قوی ترین پشتیبان 
مردم بوده است.  محمد باقر قالیباف ادامه داد:  کارنامه 
رشادت  قهرمانانی چون جهان آرا و خرازی و باقری و 
باکری و همت وکاظمی و سلیمانی و...به روشنی ثابت 

می کند که »اگر سپاه نبود، کشور هم نبود...«

 جریان تحریف 
مخل آرامش روانی مردم

معاون دفتر رئیس جمهور به تقطیع و تحریف بخشی 
از صحبت های روحانی در مراسم افتتاح طرح های 
ملی وزارت جهاد کشاورزی در روز پنج شنبه، واکنش 
نشان داد. علیرضا معزی با انتقاد از بازنمایی مغرضانه 
اظهارات رئیس جمهور در مراسم افتتاح طرح های 
وزارت جهاد کشاورزی گفت: روحانی در بخشی از 
مراسم که مربوط به افتتاح 1۵۰ طرح شیلات بود، در 
توضیحاتی مرتبط با طرح های افتتاح شده، از ارجحیت 
استفاده از گوشت آبزیان به گوشت قرمز بر اساس 
استانداردهای سلامت سخن گفت و ابراز امیدواری 
کرد عادت مصرف مردم به سوی این فرآورده های 
مغذی تر و مفیدتر تغییر یابد. او البته پیش و پس از 
بیان این جملات، صریحاً تاکید کرد که اگر فرآورده ها با 
قیمت مناسب و به اندازه کافی عرضه شده و در اختیار 
مردم قرار گیرد، می توان انتظار چنین تغییری را 
داشت. معزی با تقبیح این رویکرد جریان تحریف، آن 
را مخل آرامش روانی مردم و زایل کننده اعتماد عمومی 
برشمرد و خاطرنشان کرد: جالب است که مخالفان 
داخلی و خارجی دولت یک بار دیگر به موضع مشترکی 
در خصوص یک مسئله رسیده اند و با ارائه اطلاعات 
ناقص، سعی در وارونه جلوه داده جملات روحانی دارند.

 اظهارات خلاف 
رستم قاسمی درباره یمن 

روابط عمومی وزارت خارجه ایران به اظهارات اخیر 
رستم قاسمی »وزیر اسبق نفت و کاندیدای احتمالی 
انتخابات ریاست جمهوری« در ارتباط با کمک نظامی 
و حضور مستشاران نظامی ایران در یمن واکنش 
نشان داد. روابط عمومی وزارت امور خارجه با انتشار 
اطلاعیه ای در مورد اظهارات اخیر رستم قاسمی در 
ارتباط با کمک نظامی و حضور مستشاران نظامی 
ایران در یمن در گفت وگو با روسیا الیوم در تاریخ 1 
اردیبهشت 14۰۰ اعلام کرد: اظهارات منتشر شده در 
این مصاحبه برخلاف واقعیت و سیاست های جمهوری 
اسلامی ایران در یمن است. روابط عمومی وزارت امور 
خارجه با یادآوری مراجع رسمی در جمهوری اسلامی 
ایران برای اعلام مواضع کشور تاکید کرد: حمایت 
جمهوری اسلامی ایران از یمن یک حمایت سیاسی 
است و کشورمان از روند مسالمت آمیز بحران یمن و 
تلاش های سازمان ملل برای حل سیاسی این جنگ 

خانمان سوز حمایت می کند.

اخـــبار کوتاه

رئیس جمهور:

برایگرفتنحقمردمصبرنمیکنیم
   اگر عده ای ناراحت هستند مهم نیست

آرمان ملی: رئیس جمهور درشصت و چهارمین 
پویش تدبیر و امید برای جهش تولید و در آیین 
افتتاح طرح های ملی وزارت جهاد کشاورزی اظهار 
داشت:  یکی از اهداف ما از این طرح ها این بود که 
به دنیا بفهمانیم که تحریم و فشار نمی تواند ملت 
ما را در مسیر رشد و توسعه متوقف کند در سال 99 
و در آغاز سال 14۰۰، هم تحریم شدید را داشتیم 
و هم موضوع کرونا به آن اضافه شد اما در عین 
حال طرح های مهم تولیدی ادامه پیدا کرد و امروز 
یکی از افتتاح هایی که در هفته های سال قبل هم 
داشتیم ، در بخش کشاورزی است. رئیس جمهور  
با بیان اینکه برای من قابل درک نیست که چطور 
فردی می تواند ایرانی و مسلمان باشد اما از برداشتن 
تحریم ها علیه ملت ایران خوشحال نشود، گفت: هر 
زمان که ببینیم طرف مقابل ما آماده اجرای قانون 
و مقررات شده، لحظه ای صبر نخواهیم کرد و وقتی 
ببینیم حق مردم را می توانیم بگیریم، یک لحظه 
صبر نمی کنیم، حال اگر عده ای ناراحت هستند، 
مهم نیست. اهم اظهارات حسن روحانی  از این 

قرار است:
  امروز از فرصت استفاده کرده و از وزارت امور 
خارجه و همه دستگاه هایی که در کنار وزارت 
خارجه در مذاکرات وین برای شکستن تحریم 
تلاش می کنند، تشکر و قدردانی می کنم. هر زمان 
که ببینیم طرف مقابل ما آماده اجرای قانون و 
مقررات شده، لحظه ای صبر نخواهیم کرد و وقتی 
ببینیم حق مردم را می توانیم بگیریم، یک لحظه 
صبر نمی کنیم، حال اگر عده ای ناراحت هستند، 
مهم نیست. یکی از اهداف ما از افتتاح طرح های 
ملی در طول بیش از یکسال گذشته این بود که به 
دنیا بفهمانیم، تحریم ها و فشارها نمی تواند ملت ما 
را در مسیر رشد و توسعه متوقف کند. ماده اولیه 

بخشی از فعالیت های صنعتی از حوزه کشاورزی 
تامین می شود و کشاورزی در واقع هم یک بخش 
است و هم یک پایه برای بخش صنعت کشور. بدون 
صنعت می توان با سختی زندگی کرد اما بدون 
کشاورزی اصلا نمی توان زندگی کرد، در 8 سال 
دولت تدبیر و امید به رغم همه تحریم ها، مشکلات 
و حوادث، در کشاورزی توفیقات بسیار مهمی 

بدست آورده ایم. 
 همه تلاش دولت این بوده که در بخش 
کشاورزی تحولی ایجاد شود و با مقایسه آمار 
اقدامات انجام شده در 8 سال گذشته با دوره های 
قبل می توان این تحول را به خوبی مشاهده کرد. 
اقدامات انجام شده در بخش آبیاری تحت فشار 
و سامانه های مدرن آبیاری در هشت سال گذشته 
با کل تاریخ ایران قابل مقایسه است، اقدامات 
انجام شده در این بخش تاثیر بسیار زیادی در 
صرفه جویی در مصرف آب به همراه دارد. بر اساس 
گزارش ارائه شده اگر ۲۶۰میلیون مترمکعب آب که 
به دشت سیستان انتقال یافته قرار بود با روش های 
سابق و قدیمی انتقال یابد، حدود 1۵۰میلیون 
مترمکعب آب هدر می رفت لذا هدف از راه اندازی 
این سیستم های نوین این است که از آب حفاظت 
شود ضمن اینکه در این دوره بهره وری نیز ۶ درصد 

افزایش یافته و از 39 به 4۵ رسیده است.
 تمام تلاش دولت ایجاد تحول در بخش 
کشاورزی بوده است، در هشت سال گذشته در 
بسیاری از زمینه های کشاورزی به خودکفایی و 
خوداتکایی رسیدیم و در تولید محصولاتی همچون 
گندم، دانه های روغنی و کلزا اقدامات بسیار خوبی 
انجام شده است. همچنین کشت  گلخانه ای نیز 
افزایش قابل توجهی یافته است. در زمینه آبزیان، 
ماهی و میگو نیز شاهد تحرکات بسیار خوبی 

هستیم به گونه ای که در سال 9۲ محصول برداشت 
شده از یک هکتار، حدود ۲.۶تن بوده است که امروز 
این میزان به 4.۲ تن افزایش یافته است. بخش 
کشاورزی به عنوان تامین کننده امنیت غذایی، 
صادرات و خودکفایی در بسیاری از محصولات 
استراتژیک، بسیار حائز اهمیت است. از این رو 
این هفته تصمیم گرفتیم جایزه هزار تومانی برای 
گندم کاران در نظر بگیریم و این یک هدیه کوچکی 
از طرف دولت به کشاورزان عزیز است. امسال با 
وجود خشکسالی، گندم تولید شده برای خوراک 
مردم کفایت می کند و نیازهای بخش صنعتی را نیز 

خریداری می کنیم.
 خداوند زمین پرنعمتی در اختیار ما قرار داده 
است بعضا فکر می کنیم خاک چیز مهمی نیست، 
خاک خیلی مهم است، آب خیلی مهم است، به 
اندازه آب، خاک هم مهم است که این خاک در اثر 
تحولات در طول میلیون ها سال به وجود آمده و در 
اختیار ماست. خاک و آب بسیار ارزشمند است و 
از هر دو ارزشمندتر تلاش و کار کشاورز است و از 
هر سه مهم تر کارِ خداوند است. کسی که زراعت 
را به وجود آورد خداوند و اراده خداوند است اوست 
که این قانون و فرمان را گذاشته که چطور بذر را 
بیفشانیم و بعد چطور تبدیل به محصول شود و یک 
دانه گندم گاهی 7۰۰ دانه گندم و یا بیشتر شود 

اینها همه فرمان و دستور خداوند است.
*امروز یکی از بخش هایی که برای تولید واکسن 
تلاش می کند بخش کشاورزی است و سرم سازی 
رازی مشغول تولید واکسن برای کرونا می باشد 
و از جمله واکسن هایی است که به ثمر خواهد 
نشست. دست ظالمان از روی مردم قطع و تحریم ها 
برداشته شود و ویروس کرونا نیز به دست پزشکان و 

پرستاران و با رعایت مردم مهار گردد.

رئیس قوه قضائیه:

بایددادسراییبرای»کارنکنان«ایجادکنیم
  چراغ تولید همواره باید در کشور روشن بماند

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه در جلسه هم اندیشی با اساتید، 
صاحب نظران و مدیران شبکه بانکی برای بررسی حقوقی و قضایی موانع 
تولید در حوزه بانکی، حمایت از تولید و رفع موانع برای رونق تولید را نیاز 
جدی امروز کشور دانست و گفت: همه بخش ها از دستگاه های اجرایی تا 
نظام بانکی و سیستم حقوقی و قضایی باید با اقدام و عمل در مسیر تحقق 
شعار سال حرکت کنند. آیت ا... سید ابراهیم رئیسی با تأکید بر لزوم رفع 
سریع موانع تولید افزود: بانک ها در رونق تولید و رفع موانع از آن نقش 
مهمی دارند و نمونه ای از اقدامات خوبی که در این جهت شده اولویت 
قرار دادن ارائه تسهیلات برای تولید ماسک و تجهیزات پزشکی مورد نیاز 
در دوره شیوع کرونا و ارائه تسهیلات به تولیدکنندگان لوازم خانگی در 
مقطع قطع همکاری برخی شرکت های خارجی به خاطر تحریم ها است. 
وی اظهار داشت: در سال های اخیر کارخانه ها و کارگاه های زیادی به 
تملک بانک ها درآمدند، فارغ از اینکه بانک ها در تعطیلی یا نیمه تعطیلی 
آن ها نقش داشته اند یا این مشکل به دلایل دیگری به وجود آمده، این 
وظیفه بانک هاست که همت خود را صرف رونق دوباره این واحدها 
کنند. رئیس دستگاه قضا ادامه داد: بانک ها برای راه اندازی این واحدهای 
تولیدی امکاناتی دارند که بخش خصوصی از آنها برخوردار نیست و حتی 
اگر بانک ها بخواهند این واحدها را واگذار هم بکنند به سود آنهاست که 
چراغ تولید آنها روشن باشد. رئیسی با اشاره به بازدیدهای متعدد خود از 
واحدهای تولیدی تعطیل و نیمه تعطیل در سفرهای استانی گفت: درصد 
تعطیلی کارگاه ها و کارخانه ها بالاست و بخش مهمی از این واحدها نیز در 
تملک بانک ها قرار دارند. این بانک ها هستند که لازم است همه تلاش خود 
را برای راه اندازی آن ها در به حرکت درآمدن چرخه تولید و اشتغالزایی 
به کار گیرند. رئیس دستگاه قضا خاطرنشان کرد: اگر این مجموعه های 
تولیدی فعال شوند سپرده های مردمی و امکاناتی که در اختیار بانک ها 

قرار دارند در مسیر حمایت از تولید قرار می گیرند و این مساله از کارهای 
مهم و اولویت ها است.  رئیس قوه قضائیه با اشاره به عملکرد برخی بانک ها 
که موجب تعطیلی با نیمه تعطیلی واحدهای تولیدی شده اظهار داشت: 
اینکه گفته شود بانک ها نقشی در توقف فعالیت واحدهای تولیدی ندارند 
خیلی خوب است، اما گاهی بانک ها به گونه ای رفتار می کنند که شریان 
اقتصادی یک واحد تولیدی را قطع می کنند و آن واحد مجبور به تعطیلی 
می شود. رئیسی افزود: تولید مساله مهمی است و ما در رسیدگی به 
پرونده های قضایی واحدهای تولیدی نیز اعلام کردیم که به گونه ای 
عمل شود که فرایند دادرسی خللی در فعالیت واحدهای تولیدی ایجاد 
نکند. این خط قرمز ماست. رئیس قوه قضاییه ادامه داد: الان پرونده های 
زیادی در مراکز قضایی در دست بررسی است، اما اجازه نداده ایم که نفس 
واحدهای تولیدی و کارخانجات بریده شود بلکه تأکید کردیم چراغ تولید 
همواره باید در کشور روشن بماند و بانک ها هم در پیگیری مطالبات خود 
باید همین گونه عمل کنند. رئیسی بانک ها را نظام مورد اعتماد حاکمیت 
خواند و گفت که بانک ها پشتیبانی از تولید و حکمرانی در حوزه بانکی 
اقتضا می کند که بانک ها به دنبال سوداگری و ورود به بازار ملک، طلا و ارز 
و خودرو نروند. رئیس دستگاه قضا ایجاد سامانه های ذینفع واحد و ثبت 
وثایق را در این خصوص مورد توجه قرار داد و ابراز امیدواری کرد با ایجاد 
سامانه ملی ثبت وثایق، وثایق منقول دارای شناسنامه شده و به عنوان یک 
پشتوانه قابل اعتنا مورد استفاده قرار گیرند. رئیس قوه قضائیه بیان کرد: 
گاهی برخی ترک فعل ها مشکلاتی به وجود می آورد که انجام یک فعل به 
آن اندازه مشکل زا نیست و به نظر می رسد باید در کنار دادسرای کارکنان 
دادسرایی هم برای کارنکنان ایجاد و به ترک فعل های مسئولان و دست 
اندرکاران که با عدم انجام به موقع وظیفه در زمان خود فرصت سوزی 

می کنند، رسیدگی کنیم.

سخنگوی وزارت امور خارجه:

ایرانخواهانرفعتحریمهابهصورتعملیاست
   حل اختلافات ایران و عربستان به نفع منطقه است

آرمان ملی: سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان در خصوص 
اخبار غیررسمی مبنی بر گفت وگوی مقامات ایرانی و عربستانی در عراق، 
بدون اعلام نظر در خصوص صحت و سقم و یا محتوای گزارش رسانه های 
خارجی، اظهار داشت: باید بگویم که ما به طور کلی از هر ابتکاری برای 
کاهش تنش ها و افزایش همکاری در منطقه ما استقبال می کنیم و قطعا 
به دنبال برقراری نوعی گفت وگو و ارتباط با همسایگان خود هستیم. 
ایسنا نوشت، سعید خطیب زاده با مرور تاریخ روابط اخیر ایران و عربستان 
به تلاش برخی کشورهای منطقه ای و فرامنطقه ای از جمله عراق، کویت، 
پاکستان، چین و آلمان در برقراری گفت وگو بین تهران و ریاض اشاره 
داشت و گفت:   همواره بین دو کشور حتی در چند سال اخیر، ارتباطات 
و تماس های مستقیم و غیرمستقیم جریان داشته است. وی با بیان اینکه 
قصد اظهار نظر در خصوص گزارش مشخصی که در رسانه ها منتشر شده 
را ندارد، اشاره داشت که میان ایران و عربستان سعودی همواره از طرق و 
مسیرهای گوناگون تماس ها و ارتباطاتی برقرار بوده و این امر هیچ گاه به 
طور کامل قطع نشده است. رئیس مرکز دیپلماسی عمومی وزارت امور 
خارجه در این خصوص که در دوران پساترامپ، ایران و عربستان به سمت 
کاهش تنش حرکت کرده اند، افزود:  از جانب ایران همواره تلاش هایی 
برای کاهش تنش در جریان بوده است و می توان گفت که اخیرا نشانه های 
مثبتی از جانب عربستان سعودی نیز در این راستا بروز کرده است، با 
این وجود بر کسی پوشیده نیست که دشواری های قابل توجهی در این 
مسیر وجود دارد و میان دو کشور در خصوص برخی موضوعات منطقه ای 
و دوجانبه اختلافات جدی وجود دارد، اما تصور می کنم که به نفع هر دو 
کشور و همچنین ثبات و صلح منطقه ای است که راهی برای حل و فصل 
اختلافات بیابیم. سخنگوی دستگاه دیپلماسی بیان کرد: در منطقه ما 
ابتکارها و چارچوب های بومی و درون زایی نظیر نامه شورای همکاری 
خلیج فارس که با تلاش امیر کویت به ایران آورده شد و همچنین ابتکار 
صلح هرمز وجود دارد که می توانند مورد پیگیری قرار گیرند. خطیب زاده 
با استقبال از اینکه عراق به عنوان کشوری که با همه طرف ها در منطقه در 

ارتباط است در زمینه کاهش تنش در منطقه به بازیگری بپردازد، گفت 
میان ایران و کشورهای منطقه تعاملاتی وجود داشته است، با این وجود 
هنوز برای آنکه گفته شود ترتیبات منطقه ای واقعی در حال شکل گیری 
است، زود است. سخنگوی وزارت امورخارجه پیرامون گفت و گوهای 
هسته ای در وین و چشم انداز این گفت وگو، روند گفت وگوها در وین را 
امیدوارکننده توصیف کرد و ابراز داشت:  پیشرفت هایی به دست آمده 
است و همه طرف ها جدیت و اراده سیاسی خود را برای دستیابی به نتیجه 
نشان داده اند. وی با بیان اینکه گفت وگوها در فضایی نسبتا سازنده برگزار 
شده است، گفت: ایران و 1+4 در خصوص رسیدن به وضعیت پایبندی 
در برابر پایبندی به بحث و تبادل نظر پرداخته اند و گفت وگوها اکنون به 
اندازه ای پیشرفت داشته است که بتوان کار بر روی نگارش متن، دستکم 
در خصوص بخش های کمتر مورد اختلاف را آغاز کنند. خطیب زاده 
تصریح کرد که هنوز در خصوص موضوعات قابل توجهی از جمله ترتیب 
اقدامات، رفع کلیه تحریم ها و راستی آزمایی اختلاف نظر وجود دارد، با 
این وجود تصور می کنم که همه در وین اراده کافی پیشرفت به نمایش 
گذاشته اند. خطیب زاده راستی آزمایی اقدامات طرفین در برجام را امری 
سهل و ممتنع توصیف کرد و اظهار کرد: راستی آزمایی اقدامات ایران 
بسیار ساده است، چراکه آژانس بین المللی انرژی اتمی مرجع بررسی 
و راستی آزمایی این مساله است و به سادگی می تواند اقدامات ایران را 
مورد بررسی قرار دهد، اما در مقابل راستی آزمایی اقدامات آمریکا و دیگر 
طرف های برجام امری دشوار است. وی تأکید کرد سابقه عهدشکنی 
آمریکا موجب شده تا راستی آزمایی اکنون از اهمیت بالایی برخوردار باشد 
و طبیعی است که ایران اکنون خواهان راستی آزمایی دقیق اقدامات آمریکا 
باشد. خطیب زاده گفت: همانگونه که آژانس بین المللی انرژی اتمی صرف 
اعلامیه های ایران بر روی کاغذ را نمی پذیرد و بر راستی آزمایی حضوری 
و فیزیکی تأکید دارد، ایران نیز نمی خواهد تحریم ها صرفا روی کاغذ رفع 

شوند و از این رو خواهان آن است که رفع تحریم ها...
ادامه صفحه 6


